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CREIENTS I CREÏBLES
Ens vam preguntar el Consell de redacció de Galilea.153: quan, on i 
com som creïbles els cristians. Hem volgut respondre aquests interro-
gants des de diferents llocs, des de diferents mirades. I totes evoquen 
les paraules de Jesús: estimar Déu i estimar els altres. Amb un accent 
concret que és estar encarnats en el món.

El comunicador Juan Narbona, en una entrevista publicada, ens pro-
posa sumar a ser creients i creïbles, ser «estimables»: «L’Església té una 
identitat que no pot canviar. Ella mateixa és creient: basa la seva fe 
en Déu. Alhora, té una missió per complir, per això ha de ser creïble. 
Però tot i així no n’hi ha prou: a més a més, ha de ser “estimable”. No 
es pot estimar allò que et fa por o sospita; en canvi, sí que pots estimar 
qui desitja el teu bé, és coherent i sap ajudar-te, encara que s’equivo-
qui». Penso que també és a les nostres mans aconseguir que la nostra 
acció sigui «estimable».

En aquest número de la revista Galilea.153, el tema s’ho mereix, inici-
em una nova secció que dediquem a la veu dels Pares de l’Església. En 
paraules de Joan Torra (Pares de l’Església, joves a l’Església, Barcelona: 
CPL 2010): «Ells van ser els que realment van haver de crear teologia, 
és a dir, la van haver d’engendrar… El que ells van fer per transme-
tre el missatge essencial de Jesucrist en el seu moment, acaba sent el 
model del que ens pertoca fer en cada moment de la història. I ells 
normalment no ho van fer duent a terme una investigació acadèmica, 
sinó que ho van fer des de la vida pràctica de l’Església, és a dir, des 
d’aquella activitat que avui anomenem pastoral». Fins ara, la veu dels 
Pares havia format part del material adjunt a la revista, ara la tindrem 
ben visible en aquesta nova secció.

Creïbles

Vicente Martín sosté que per ser creïble en la caritat «no es pot separar 
el sagrament de l’Eucaristia del manament de la caritat, no es pot rebre 
el Cos de Crist i sentir-se allunyat dels qui tenen gana, són explotats o 
estrangers, estan empresonats o malalts».

L’entrevista de Carme Munté a la missionera Ester Palma ens apropa a 
una experiència d’evangelització que té els joves com a protagonistes: 
«Els joves exigeixen que estiguem molt desperts als signes dels temps, 
a la realitat d’avui, compromesos amb els pobres, que siguem humils».

Seguim amb una dona jove, Esther Barba: «No puc fer altra cosa que 
intentar encomanar l’alegria que sento quan visc l’Evangeli amb d’al-
tres des del meu propi testimoni i experiència de vida».

Josep Lligadas amb la mirada de com ser creïbles davant el món i Ber-
nabé Dalmau en allò que és essencial i imprescindible en la litúrgia. I 
Jordi Guàrdia ens dona pautes per assajar un cant nou.

Us desitgem un bon descans d’estiu!

Quiteria Guirao abellán
qguirao@cpl.es
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PARES DE L’ESGLÉSIA – Joan Torra
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SEGLE II: 
QUÈ SÓN I QUÈ CREUEN 
ELS CRISTIANS

El Discurs a Diognet, un text preciós, és una apologia de finals de segle II, una mena de carta oberta 
del seu temps que diu de manera concisa què són i què creuen els cristians, és a dir, quina es la seva 
fe. I afirma que el seu testimoni de vida és creïble, perquè la seva vida és conseqüent amb el que cre-
uen. La seva ciutadania és al cel, tot i viure encara a la terra!

El text es troba a: Apologetes del segle II (Clàssics del Cristianisme 41), Barcelona: Facultat de Teologia 
de Catalunya - Fundació Enciclopèdia Catalana 1993, 249-262.

Paradoxes del misteri cristià
V. 1 Els cristians, efectivament, no es distingeixen 
dels altres homes ni pel país, ni pel llenguatge, 
ni pels vestits. 2 Perquè ni habiten ciutats 
exclusivament d’ells, ni parlen cap dialecte especial, 
ni duen una vida a part.
3 En realitat, aquesta doctrina no els ha estat 
pas descoberta gràcies al talent o a l’especulació 
d’homes curiosos, ni professen, com d’altres, una 
opinió humana.
4 Per altra banda, bo i repartint-se en les ciutats, 
gregues o bàrbares, tal com a cadascú hagi tocat en 
sort, i emmotllant-se als usatges locals en qüestió 
de vestimenta, menjar i convivència, mostren 
l’admirable i, per confessió de tothom, paradoxal 
condició de llur ciutadania.
5 Resideixen a les pròpies pàtries, però com a 
forasters; compleixen tots els deures de ciutadans 
i suporten totes les càrregues com els estrangers; 
qualsevol terra estranya resulta per a ells pàtria, i 
tota pàtria, terra estranya. 6 Es casen com tothom, 
engendren fills; però no exposen els nadons. 7 
Comparteixen tots la taula, però no el llit. 8 Es 
troben dins la carn, però no viuen segons la carn. 9 
Passen el temps sobre la terra, però tenen els drets 

de ciutadania al cel. 10 Obeeixen les lleis establertes, 
però amb llurs vides superen les lleis. 11 Estimen 
tothom, i de tothom són perseguits. 12 Hom els 
desconeix, i tanmateix els condemna. Hom els 
mata, i així els fa obtenir la vida. 13 Són pobres, i 
enriqueixen molta gent. Manquen de tot, i abunden 
en tot. 14 Hom els menysprea, i en els menyspreus 
troben llur glòria. Hom els calumnia, i hi troben 
la justificació. 15 Són insultats, i ells beneeixen; 
ultratjats, i ells honoren. 16 Tot fent el bé, són 
castigats com a malfactors; punits, s’alegren com si 
conservessin la vida.
17 Pels jueus són combatuts com a membres d’una 
altra raça; pels grecs són perseguits, i els mateixos 
que els detesten no sabrien dir el motiu de llur odi.

VI. 1 En un mot: el que és l’ànima en el cos, això són 
en el món els cristians.

Sumari
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EL TESTIMONI DE LA CARITAT  
ENS FA CREÏBLES

Vicente Martín Muñoz

El nostre món necessita testimonis que amb les seves 
vides transparentin el rostre seductor de Déu (cf. 
Evangelii nuntiandi 26).

Déu és amor, conseqüentment, «el llenguatge que 
evangelitza millor és el de l’amor. I el mitjà més eficaç 
per dur a terme aquesta tasca en l’àmbit social és, 
en primer lloc, el testimoni de la nostra vida, sense 
oblidar l’anunci explícit de Jesucrist» (Conferencia 
Episcopal Española, Iglesia servidora de los pobres, 
41). Un testimoni que es manifesta en els signes i els 
senyals que pretenen mostrar el seu amor compromès 
cap als més pobres i exclosos. Només l’amor diu bé del 
Déu que és amor.

Testimoni i compromís social són dues dimensions 
de l’evangelització. No podem oblidar que l’Església 
existeix per evangelitzar els pobres i aixecar els 
oprimits. Per tant, el compromís per la justícia i la 
transformació d’estructures socials injustes formen 
part de l’evangelització juntament amb la Paraula 
anunciada, la fe celebrada i la fraternitat viscuda. Hi 
ha un segon vincle inseparable entre Jesús, els pobres 
i l’anunci de l’Evangeli, tal com diu el papa Francesc. 
No es tracta només de trobar Crist en els pobres, sinó 
que percebin Crist en les nostres accions.

Aquest compromís a favor dels últims atribueix 
credibilitat a l’anunci evangèlic i és un criteri de 
verificació de l’autenticitat de les nostres celebracions 
litúrgiques, ja que la caritat de les obres corrobora 
la caritat de les paraules. «Només una Església que 

s’apropa als pobres i als oprimits, es posa al seu costat 
i els fa costat, lluita i treballa pel seu alliberament, per 
la seva dignitat i pel seu benestar, pot fer un testimoni 
coherent i convincent del missatge evangèlic» 
(Comisión Episcopal de Pastoral Social, Iglesia y 
los pobres, 10). Així la predicació i la celebració 
dels sagraments s’han d’amarar de misericòrdia, 
s’han d’alimentar de l’amor i han d’orientar-se cap al 
compromís transformador, ja que, en el cas contrari, 
seria una paraula buida i un culte fariseu, tal com van 
denunciar els profetes.

Els signes fan creïble l’anunci. La missió necessita el 
testimoni, tant dels creients compromesos, com de les 
comunitats cristianes amb rostre samarità que posen 
els últims al centre del camí de l’Església.

Aquest servei caritatiu té la seva font en l’Eucaristia, 
«sagrament de la caritat», ja que s’hi actualitza 
sacramentalment el do de la vida que Jesús ha fet en 
la creu per a nosaltres i el món sencer i, al mateix 
temps, ens fa testimonis de la compassió de Déu 
i ens impulsa a ser «pa partit» per als altres (cf. 
Sacramentum caritatis 88). En conseqüència, no es 
pot separar el sagrament de l’Eucaristia del manament 
de la caritat, no es pot rebre del Cos de Crist i sentir-
se allunyat dels que tenen fam, són explotats o 
estrangers, estan empresonats o malalts.
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El compromís per la justícia i 
la transformació d’estructures 
socials injustes formen part de 
l’evangelització juntament amb 
la Paraula anunciada, la fe 
celebrada i la fraternitat viscuda
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ESTER PALMA: EVANGELITZAR DES 
DE L’AUTENTICITAT  
I EL COMPROMÍS MISSIONER

carMe Munté MarGalef

La granadina Ester Palma, missionera consagrada de l’Associació Servidors de l’Evangeli de la Misericòr-
dia, fa setze anys que és a Corea del Sud, a la ciutat de Daejeon, on treballa per l’evangelització, els joves, 
la pau i la reconciliació. També és missionera a les xarxes socials, un continent encara pendent d’evange-
litzar. Corea: missió possible és una sèrie de videoblogs on explica la seva experiència missionera a l’Àsia. 
Acaba de publicar un llibre: El catolicisme a Corea del Sud (Labor Viva).

En el seu dia a dia, Ester Palma fa realitat el seu somni juvenil de contribuir a la pau mundial que la va 
portar a estudiar Traducció i Interpretació a la Universitat de Granada. Només ha visitat Corea del Nord 
una vegada, el 2013, però espera poder-ho fer de manera continuada, i així poder col·laborar en l’evange-
lització d’aquest país.

greus; en joves que estiguessin 
passant dificultats, pobreses, 
tristors.

Va marxar a Corea perquè era 
un país dividit, com Irlanda, i 
com va ser-ho Alemanya. ¿Com 
contribueix en aquest procés de 
pau i reconciliació?

La meva crida a Corea del Nord 
neix de visitar Irlanda del Nord 
durant uns quants estius, men-
tre estudiava anglès. Allà vaig 
experimentar què és la divisió 
i la tensió. A la nostra diòcesi 
tenim la Comissió per a la 
Reconciliació, en relació amb 
Corea del Nord. En un sentit 
espiritual i de profunditat, es 
tracta d’afavorir els processos 
de perdó, perquè la guerra ha 
provocat moltes ferides, preju-
dicis, pors, i això requereix fer 
un procés des de la veritat, la 
justícia, la reparació per arribar 
a la reconciliació.

¿Com poden les religions 
treballar conjuntament per la pau 
i ser elements de comunió?

A Corea, el budisme i el ca-
tolicisme donen un testimoni 
d’harmonia i de treball conjunt 

per la pau. Hi ha molt bons 
lligams i fem activitats junts. 
La comunió brolla des de dins. 
Les persones que creen comu-
nió són persones reconciliades 
amb si mateixes que viuen la 
comunió en els seus ambients: 
família, comunitat, parròquia... 
Aquests processos després es 
projecten espontàniament en el 
conjunt de la societat i del país. 
No podem somiar amb la unió 
interreligiosa o entre països 
si nosaltres mateixos no som 
capaços de gestionar les divi-
sions que vivim en les nostres 
parròquies. Això no vol dir que 
hàgim d’estar tot d’acord, sinó 
poder acceptar i conviure amb 
la diferència i, alhora, generar 
espais de diàleg i comprensió 
de l’altre.

¿Quina és l‘experiència de ser 
missionera en un país on la seva 
religió és minoritària?

Ser missionera a Corea és una 
experiència de paciència, per-
severança i encarnació. És una 
feina molt discreta, de vegades 
invisible. Requereix tenir fe en 
què treballem per la vida eterna 

Hi ha un moment en què deixa 
de banda el seu somni de 
treballar a l’ONU i, arran d’una 
trobada amb Déu, passa a la 
missió en l’Associació Servidors 
de l’Evangeli de la Misericòrdia. 
¿Com va ser aquell canvi tan 
radical?

Sempre havia sentit la crida a 
ajudar a la gent, de treballar 
per la pau, de col·laborar per 
a què els joves trobessin la 
felicitat. En un primer moment 
plasmava aquestes idees so-
miant amb entrar en un orga-
nisme internacional per tenir 
una influència que arribés més 
enllà de les fronteres d’Espanya. 
A poc a poc, quan vaig trobar 
la comunitat missionera i vaig 
veure la influència tan profunda 
que els missioners tenen en el 
cor de la gent, vaig adonar-me 
que el meu cor no desitjava pas 
influir en moltíssimes persones 
i per damunt seu, sinó fer-ho 
amb poques i des de baix, per 
tal que poguessin, al seu torn, 
transformar el seu ambient, 
família i societat. Volia influir 
en Corea del Nord i en altres 
països que pateixen conflictes 
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María Matos i Ester Palma en una trobada amb joves (juny de 2022) 

i en què les llavors que plantem 
en el cor d’algunes persones 
arribarà lluny perquè l’Esperit 
Sant donarà fruit. No és una 
missió de «focs artificials» ni de 
grans esclats. Suposa molta de-
dicació i amor personal a Jesús 
per perseverar cada dia, amb la 
convicció de saber que tot té un 
sentit i que tot dona fruit, no en 
termes numèrics, sinó perquè es 
veu reflectit en la joia de la gent 
quan es troben amb Jesús i ho 
transmeten a d’altres.

¿L’Església serà cada cop més de 
minories, però a la vegada signe 
d’una major autenticitat?

Tant si som majoria com si som 
minoria, l’important és l’autenti-
citat, la profunditat del contacte 
personal amb Déu i l’harmonia 
entre els diversos aspectes de 
la fe. No serveix de res arribar 
a grans masses i fer grans ac-
tivitats si no es viu la trobada 
personal amb Jesús, l’aprofun-
diment en la fe i la unió entre la 
fe i la vida, entre la litúrgia i la 
doctrina social, entre l’interior 
i la qüestió missionera. Això és 
més crucial, tant si som majoria 
com minoria.

¿Què fa que un testimoni sigui 
creïble als ulls de la resta, i 
especialment dels joves?

Els joves són un filtre molt bo 
d’autenticitat i de la vivor de 
les nostres esglésies. En el cas 
d’Espanya, l’absència de joves 
evidencia que l’Església potser 
ha perdut la seva vivor, la capa-
citat d’estar atenta i desperta als 
signes dels temps i ha perdut 
molta autenticitat i credibilitat. 
Els joves exigeixen que ens 
mantinguem desperts als signes 
dels temps, a la realitat d’avui 
dia, compromesos amb els 
pobres, que siguem humils. Si 
ens fixem en els seus compro-
misos civils (feminisme, natura, 

pobres, immigrants) veurem on 
ha de ser l’Església. També hem 
d’oferir-los experiències profun-
des d’oració capaces de canviar 
les seves vides. No podem obvi-
ar tampoc la crisi tan profunda 
que viu l’Església per la manca 
de veracitat en la gestió dels 
abusos i la lentitud per posicio-
nar-se al costat de les víctimes, 
pels processos de justícia de mi-
lers de casos d’abusos de poder 
de tota mena i, per descomptat, 
pels casos d’abusos sexuals a 
menors. Un altre tema és la nul-
la capacitat de diàleg per parlar 
dels grans temes que interessen 
i preocupen als joves.

El testimoni dels missioners és 
molt atraient, tal com veiem 
cada any amb motiu de la 
campanya del Domund. ¿Per què 
el seu missatge arriba amb més 
naturalitat?

El missioner atrau perquè marxa 
de casa seva, deixa tot enrere i 
fa un sacrifici molt gran per ser 
allà on se’l necessita. És una 
persona buida de si mateixa i 
que viu en funció dels pobres. 
Aquest testimoni té molta força. 
També són persones alegres, 
que s’entreguen per sempre, 
amb un cor molt gran. No són 

persones de normes. No estan 
pendents de si han de col·locar 
l’altar un parell de mil·límetres 
aquí o allà, ni de si el calze per 
a la litúrgia ha de ser d’or o de 
plata. Són persones molt obertes 
i flexibles a les circumstàncies, 
que dialoguen molt amb altres 
religions i cultures. Això pels 
joves és molt atraient, perquè 
estan molt cansats d’estretors i 
normes.

¿Per què considera que les 
xarxes socials, especialment 
YouTube, són un bon canal per 
a comunicar el seu testimoni i 
experiència?

Les xarxes socials són el sisè 
continent, el continent digital. 
Cada xarxa social és un país 
que necessita ser evangelitzat 
per nous missioners. YouTube, 
com altres xarxes audiovisuals, 
és una plataforma excel·lent 
per a comunicar la nostra vida, 
ser autèntics i transmetre una 
mica de sentit i significat que 
sigui útil per als joves. Tenim 
un camp d’evangelització que 
encara cal descobrir.

Sumari



SER ESGLÉSIA EN SORTIDA
esther barba Parreño

La meva experiència de fe s’ha anat transformant a 
mesura que ha passat el temps. Recordo que quan 
era adolescent m’avergonyia de compartir amb les 
amigues que era cristiana perquè hi havia –i encara 
hi ha– molts estigmes i perjudicis vers l’Església i les 
persones creients. Quan vaig començar en un equip 
de vida de la JOC vaig anar descobrint que la meva fe 
i la meva creença en l’Evangeli travessava tota la meva 
vida. La meva fe em porta a voler construir el Regne 
de Déu allà on sigui, i això suposa cercar la justícia 
social, la fraternitat, el diàleg i l’amor al proïsme. A 
l’equip de vida comencem sempre amb una oració i 
compartim fets de vida que ens han succeït durant 
la darrera setmana, aterrant l’Evangeli a la vida real. 
Això m’ajuda a veure la meva vida amb els ulls de 
Jesús, revisar-la i reflexionar amb profunditat com 
em vull situar com a persona creient en el meu 
dia a dia. A l’equip de vida és on em nodreixo per 
sortir després, ser Església en sortida i portar el meu 
testimoni militant arreu.

A dia d’avui ja no m’avergonyeix parlar amb les meves 
amistats sobre la meva fe o compartir-ho amb la 
gent que em vaig creuant, tot i que considero que 
per transmetre la fe les accions diuen més que les 
paraules. Crec que la transmeto quan em situo i em 
comprometo als espais on soc. Intento situar-me des 
de l’escolta, l’empatia, la solidaritat amb l’altre i sempre 
cercar el bé col·lectiu, el bé de la comunitat. Aquesta 
actitud de vegades sorprèn perquè s’oposa frontalment 
als valors de l’individualisme i la immediatesa que ens 
ven la societat, i aquesta sorpresa genera curiositat.

Aquesta fe també em porta a implicar-me amb 
altres persones en la construcció d’un món millor i 
a tenir un compromís veritable allà on sigui. I el que 
és més important: a estar esperançada que un altre 

món és possible i no defallir en la crida que segueixo 
esperonada per Déu. No puc fer res més que intentar 
encomanar l’alegria que sento quan visc l’Evangeli 
amb d’altres des del meu propi testimoni i experiència 
de vida.

Sal i llum del món

«Vosaltres sou la sal de la terra. Si la sal perd el gust, amb què la tornaran salada? Ja no és bona 
per a res, sinó per a llençar-la fora i que la gent la trepitgi. Vosaltres sou la llum del món. No es pot 
amagar una ciutat posada dalt d’una muntanya, i ningú no encén una llàntia per posar-la sota una 
mesura, sinó en el portallànties, perquè faci llum a tots els qui són a la casa. Que brilli igualment la 
vostra llum davant la gent; així veuran les vostres bones obres i glorificaran el vostre Pare del cel» 
(Mateu 5,13-16)
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La fe em porta a implicar-me amb 
altres persones en la construcció d’un 
món millor i a tenir un compromís 
veritable allà on sigui
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SER CREÏBLES DAVANT EL MÓN
JoseP lliGadas Vendrell

¿Què és essencial en la fe cristiana per ser creïbles 
davant el món? Jo crec que a aquesta pregunta Jesús 
ja hi va donar una bona resposta, sintètica i molt fàcil 
d’entendre: estimar Déu i estimar els altres. Això és 
l’essencial en la fe cristiana, i això és el que cal fer per 
ser creïbles davant el món. I a partir d’aquestes dues 
bases, ens caldrà, comunitàriament, anar descobrint 
com ho podem fer realitat, tenint sempre Jesús com a 
punt de referència.

De fet, la història de l’Església és la història dels 
seguidors de Jesús que, formant comunitat entorn 
d’ell, han mirat de fer realitat el que ell ha ensenyat i 
ha viscut.

La primera cosa és estimar Déu. És a dir, tenir-lo 
vivament present en les nostres vides, buscar-lo, saber-
nos guiats per ell... I això, fer-ho tant a nivell personal 
com a nivell col·lectiu, buscant els millors mitjans 
segons les nostres diferents situacions, però buscant 
també, perquè Déu ens vol reunits i no aïllats, els 
mitjans eclesials que ens aglutinen, el primer dels quals 
és certament l’Eucaristia. Si tot això ens ho prenem 
seriosament, els qui ens coneixen i no comparteixen 
la fe sabran que aquí hi ha una força que ens fa viure i 
pensaran, com a mínim, que això no és cap bestiesa.

I la segona cosa és estimar els altres. Si diem que 
estimem Déu però no estimem els altres, som uns 
mentiders. I, a més de ser uns mentiders davant 
nosaltres mateixos, desacreditem Déu davant els qui 
no són creients. ¿Com podem dir que creiem en el 
Déu que és amor si no estimem els altres? I estimar 
els altres no es fa només amb sentiments i paraules, 
sinó amb obres i de veritat. Començant pels qui més 

amor necessiten, aquí o a l’altra part de món. Amor en 
el tracte quotidià, amor que és capaç de posar-se en la 
pell de l’altre, amor que sap mirar més enllà i s’apunta 
a tasques i compromisos per al bé col·lectiu...

Però amb això no n’hi ha prou. Hi ha, també, allò que 
deia Joan XXIII: fer neteja de la pols de la història 
que s’ha anat acumulant sobre l’Església al llarg dels 
segles, i que posa més dificultats de les necessàries a 
la vivència i a l’anunci de la fe. Per exemple, sovint el 
llenguatge litúrgic és innecessàriament difícil. O, per 
exemple també, sovint la moral sexual catòlica és més 
resultat de conjuntures culturals concretes que de la 
crida de l’Evangeli. En aquests temes, com en d’altres, 
caldria fer una bona tasca de reflexió eclesial. Perquè 
Déu, i Jesús, puguin ser més coneguts i estimats.

9

Em pregunto...

 – ¿M’he posat al servei dels altres?

 – ¿Estimo com Déu m’estima?

 –  ¿Encoratjo la meva fe amb la pregària?

 – ¿He estat instrument de Déu perquè Ell sigui 
conegut?
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Si diem que estimem Déu però 
no estimem els altres, som uns 
mentiders. I, a més de ser uns 
mentiders davant nosaltres 
mateixos, desacreditem Déu 
davant els qui no són creients
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El banquet
La festa cristiana per excel·lència és un àpat, un banquet. Això 

ens recorda a Jesús, que menjava amb tothom, especialment 
amb qui es trobava als marges de la societat d’aquell temps. 
La taula compartida és un element essencial de l’expressió 
litúrgica i té un paper primordial com a estructura ritual. L’as-
pecte celebratiu s’uneix així a la comunitat de comensals en 
la reunió eucarística.

Els convidats
La participació activa de tots els fidels en la litúrgia és una indicació del Conci-

li Vaticà II al Sacrosanctum Concilium. Participar certament és prendre part, 
fer part i tenir part... És a dir, som convidats i convocats a assistir-hi i a ser-
hi amb tot allò que som, per expressar-nos, dir-nos, fer festa, celebrar...

 En aquest temps d’Església en conversió sinodal, ser i participar en la vida 
sacramental implica el desenvolupament de nous ministeris laïcals fins i 
tot amb més visibilitat dins la litúrgia. Som els convidats i els hostes, els 
comensals i els qui preparem la festa, els receptors i els ministres. La cele-
bració eucarística sempre reflecteix la comunió, sempre és sinodal.

RAS I CURT – Paula DePalma
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QUÈ ÉS ESSENCIAL  
I IMPRESCINDIBLE EN LA LITÚRGIA

bernabé dalMau ribalta

La litúrgia és l’expressió de la fe de l’Església i allò que 
l’alimenta. Esmentant l’Església, ja donem d’entrada 
la dimensió comunitària de la litúrgia. Perquè la 
fe, àdhuc en el cas d’un no creient que hi arribi a 
través de la recerca personal, bé haurà rebut algun 
testimoniatge que l’hagi fet reflexionar fins a abraçar 
la vida eclesial.

L’aspecte comunitari essencial i prioritari de la litúrgia 
no estalvia l’itinerari de fe personal del creient. Viure 
la litúrgia demana una gran humilitat, la d’actuar en 
conseqüència davant el fet que Déu et sobrepassa.

Però, si no vol viure absent del món que la rodeja, la 
fe necessita la constant correcció de la participació en 
la litúrgia. La litúrgia ens educa, ens obre al misteri 
i a la gratuïtat de Déu, ens fa descobrir que la fe és 
quelcom que cal compartir.

Això té una greu conseqüència, potser avui dia difícil 
d’assumir. La litúrgia no ens la creem, tal com la 
Bíblia no ens la inventem. Formem part d’una corrua 
de creients en Jesucrist que no sols estem escampats 
pel món, sinó que fa dos mil anys que té el seu centre 
en la resurrecció de Crist.

¿Per què dic que és una conseqüència difícil 
d’assumir? Perquè el nostre testimoniatge ha de 
ser creïble, l’hem de fer creïble. I aleshores sorgeix 
el dubte de si allò que rebem de l’Església pot ser 
comprès pels qui no se’n senten membres o es 
consideren allunyats. La temptació de fer «la nostra 

litúrgia» és forta, sobretot perquè hem passat d’una 
litúrgia encarcarada, amb atenció gairebé exclusiva 
en les rúbriques, a una litúrgia participada en la qual 
la traducció dels textos (bíblics o oracionals) és el 
primer grau d’inculturació. O sigui que traduint fem 
entrar el text i les expressions artístiques en la cultura 
d’avui.

Els llibres litúrgics són una pauta. Són com una 
partitura musical, a la qual el director o l’intèrpret 
dona la seva pròpia interpretació i el seu enginy tot 
mantenint l’essència de la peça. L’experiència dels 
darrers cinquanta anys és que quan aquests llibres 
no són ben assimilats podem caure en la banalitat 
o en les ideologies del moment. La litúrgia no ha 
de ser capriciosa. Hem viscut el postconcili amb 
massa capricis «d’esquerra», alguns dels quals s’ han 
conservat; ara, amb les noves generacions, potser 
abunden els «de dreta», però capricis igualment. Ja 
estem cansats de tanta «litúrgia de les paraules» i de la 
«litúrgia de les vivències».

Per això la litúrgia necessita iniciació, formació. I, és 
clar, coherència entre fe i vida. Això sempre.
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Viure la litúrgia demana una 
gran humilitat, la d’actuar en 
conseqüència davant el fet  
que Déu et sobrepassa
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ASSAJAR UN CANT NOU
Jordi Guàrdia roMeu

Només hi ha una manera d’introduir un cant nou en 
les celebracions de la nostra comunitat: aprendre’l. I 
només hi ha una manera d’aprendre’l: assajar-lo. Us 
ofereixo quatre idees per aprofitar aquells escassos 
cinc minuts abans de començar la celebració. I, com a 
exemple, us proposo un cant d’entrada: Que en són de 
variades, MD 126.

Primer de tot

Abans d’assajar un cant amb la comunitat, l’hem 
de conèixer bé. Tant la música com la lletra. Els 
qui dirigim els cants serem l’exemple per a la resta 
d’assemblea. Anem al cant proposat.

Pel que fa a la música, fixem-nos en la tonalitat: sol 
major; en el compàs: 2/4; el moviment: moderat; 
l’estructura musical: tornada amb dues frases 
musicals, dividides en dues parts, estrofes de dos 
versets breus.

El text de tot el cant procedeix del salm 103, el 
primer de la Vetlla Pasqual, comentari de Gènesi 
1,31: «Déu veié tot el que havia fet, i era molt bo!». 
Una referència, per tant, al primer dels diumenges, 
contemplació i lloança de l’obra de Déu: la nova 
creació, inaugurada amb la resurrecció de Crist.

Planifiqueu

Aquest cant no s’aprèn en un no res. Cal preveure els 
assaigs que caldrà dedicar-hi.

Quina part ha de cantar l’assemblea? La tornada: 
«Que en són de variades». Hem dit que estava 
formada per dues frases musicals, melòdicament 

similars. La primera té una primera part que puja 
d’un Re3 a un Re4 i inicia un descens fins al La3 
(«Que en són de variades / les obres del Senyor»), 
que reprèn la segona part fins al Re3 de nou. La 
segona: «S’alegra contemplant el que ha fet», comença 
de manera similar, però la segona meitat, a tall 
d’aclamació, parteix del Re4 i conclou sobre la nota 
fonamental de l’acord de sol major. Podem dedicar 
un assaig a cada frase. Repetiu-la dues, tres vegades, 
abans de fer-la cantar (també un parell de vegades) a 
l’assemblea. Un tercer assaig, el mateix diumenge que 
el cantareu a la celebració, servirà per a refrescar la 
memòria i fer el cant sencer.

Una cosa: planificar vol dir, també, preveure si faran 
falta cantorals, l’acompanyament per a l’organista, o 
partitures per als instruments i per als cantors del cor.

Repetiu-lo

Per aprendre un cant bé (aquest o qualsevol altre), no 
només s’ha de repetir durant els assaigs, sinó durant 
diversos diumenges. L’assemblea se l’ha de fer seu, 
l’ha d’interioritzar, pair-lo, incorporar-lo a la seva 
memòria. A més, l’assemblea ha de trobar que valia la 
pena l’esforç que han fet. L’heu de programar durant 
una colla de diumenges, sense arribar al cansament, 
però. I tornar-lo a programar els anys següents, els 
mateixos diumenges.

És la manera com podem crear un repertori 
interioritzat, que ajudi la comunitat a identificar, a 
viure i a pregar els temps litúrgics i les festes.
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«Déu meu, tu saps les meves nicieses
i no desconeixes les meves mancances.
Que per culpa meva no quedin defraudats
els qui esperen en tu, Senyor Déu de l’univers!
Que per causa meva, Déu d’Israel,
no tinguin un desengany els qui et cerquen!» (Salm 69,6s)

M’he fet meves les paraules del Salm
per començar la pregària d’avui, Senyor,
perquè són tantes les vegades que
«Les meves culpes em cauen al damunt [...]
i em fallen les forces» (Salm 40,13).
És per això, Jesús, que recorro a tu
per demanar-te ajuda i comprensió (Salm 115,11)
quan, davant de les injustícies, m’he escapolit;
quan, ficat enmig de converses injurioses, he callat;
quan, en comptes d’aportar esperança,
he estat missatger de desgràcies;
quan, veient el que feien els meus germans, els he jutjat;
quan, en comptes de ser testimoni de pau i entrega,
ho he estat de recels i d’egoisme.

Com m’agradaria poder tenir l’esperit
de la pregària franciscana per la pau:
«Senyor, fes de mi un instrument de la teva pau...»
i que tothom pogués donar testimoni que
els he tractat «de manera santa, justa i irreprensible» (1 Tessalònica 2,10)

Que, amb santa Teresa de Calcuta, pugui dir:
«Estimat Senyor, ajuda’m a escampar
la teva fragància allà on hi vagi». Amén.

PREGÀRIA – Manolo Juárez
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SENYOR, FES DE MI  
UN TESTIMONI SANT 
I IRREPRENSIBLE
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EN COS I ÀNIMA 
A LA GLÒRIA AL CEL

natàlia aldana

La litúrgia continua acompanyant-nos durant 
l’estiu. Els evangelis d’aquests diumenges de durant 
l’any ens fan descobrir diversos episodis de la vida i 
la predicació de Jesús. Amb tot, trobem dues festes 
marianes molt importants, celebrades amb goig en 
molts indrets de la nostra geografia, que ens ajuden 
a reflexionar sobre la presència de Maria en l’any 
litúrgic.

La primera és la solemnitat de l’Assumpció de Maria, 
la Mare de Déu, que celebrem el 15 d’agost. Aquest 
dogma fou proclamat pel papa Pius XII, l’1 de 
novembre de 1950, en la Constitució Munificentisimus 
Deus i es refereix a què la Verge Maria, després de 
la seva vida terrena, fou portada en cos i ànima a la 
glòria del cel.

Les primeres referències a l’Assumpció de Maria 
se troben a la litúrgia oriental. Ja en el segle IV 
es celebrava la festa del Record de Maria, que 
commemorava la seva entrada al cel i on es feia 
referència a la seva Assumpció. Al segle VI aquesta 

festa s’anomenarà la festa de la Dormició de 
Maria i posteriorment la coneixem amb el nom de 
l’Assumpció.

No sabem com va ser, però el que realment té 
importància és que la festa de l’Assumpció de Maria és 
una participació singular en la resurrecció del seu Fill 
i una anticipació de la resurrecció dels cristians, de la 
nostra pròpia resurrecció (Catecisme 966).

El 8 de setembre trobem una altra festa mariana: la 
Nativitat de la Mare de Déu. Festa antiga, lligada a la 
dedicació d’una basílica mariana de Jerusalem en el 
segle IV. A l’Orient, la festa de la Nativitat inicia l’any 
litúrgic bizantí, que veiem finalitzar amb la festa de 
la Dormició, a l’agost. A Occident la celebrem des 
del segle VII i és una festa que ens recorda que Déu 
és fidel a les seves promeses i que, mitjançant Maria 
Santíssima, ha volgut habitar entre nosaltres.

Aquestes dues festes marianes d’aquest temps estiuenc 
són una mostra de la devoció del Poble de Déu per 
la Verge Maria. Ella ens acompanya sempre, també 
al llarg de l’any litúrgic, des de la seva Immaculada 
Concepció, passant pel seu fiat agosarat i ferm a 
l’anunci de l’àngel, la trobem prop de Jesús en els 
moments claus de la seva existència fins a romandre 
dreta al peu de la Creu. També així serà coneixedora 
de la Resurrecció del seu Fill i rebrà el do de l’Esperit, 
juntament amb els deixebles, el dia de la Pentecosta. 
Una gràcia que la fa beneïda entre les dones, Mare 
nostra i Mare de l’Església.
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Les dues festes marianes que celebrem 
en el temps estiuenc són una mostra 
de la devoció del Poble de Déu per 
la Verge Maria. Ella ens acompanya 
sempre, també al llarg de l’any litúrgic

EN L’ANY LITÚRGIC
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Diumenge Primera lectura Segona lectura Evangeli

Diumenge 18

31 de juliol

¿Què en treu l’home 
de tot el seu esforç?
Cohèlet 1,2; 2,21-23

Cerqueu allò que és de dalt, 
on hi ha el Crist

Colossencs 3,1-5.9-11

Tot això que volies guardar-te, 
¿de qui serà?
Lluc 12,13-21

Diumenge 19

7 d’agost

Tots quedaren plens 
de l’Esperit Sant

Fets 2,1-11

Esperava aquella ciutat que té 
Déu mateix com arquitecte 

i constructor
Hebreus 11,1-2.8-19

Estigueu a punt també vosaltres
Lluc 12,32-48

Diumenge 20

14 d’agost

Mare meva! M’has posat al món 
a mi que tinc contra meu 

tota la terra
Jeremies 38,4-6.8-10

Sense cansar-nos-en, 
llancem-nos a córrer en la prova 

que ens ha estat proposada
Hebreus 12,1-4

No he vingut a portar 
la pau sinó la divisió

Lluc 12,49-53

Assumpció 
Mare de Déu

15 d’agost

Una dona que tenia el sol 
per vestit i lluna sota els peus

Apocalipsi 11,19a; 12,1-6a.10ab

Crist, el primer; 
després els qui són de Crist

1 Corintis 15,20-26

El Totpoderós obra en mi 
meravelles. Exalça els humils

Lluc 1,39-56

Diumenge 21

21 d’agost

De totes les nacions portaran 
els vostres germans

Isaïes 66,18-21

El Senyor reprèn aquells 
que estima

Hebreus 12,5-7.11-13

Vindrà gent d’orient 
i d’occident i s’asseuran a taula 

en el Regne de Déu
Lluc 13,22-30

Diumenge 22

28 d’agost

Fes-te petit, 
i Déu s’apiadarà de tu

Siràcida 3,3.19-21.30-31

Us heu acostat a la muntanya 
de Sió, a la ciutat del Déu viu

Hebreus 12,18-19.22-24a

Tothom qui s’enalteix 
serà humiliat, però 

el qui s’humilia serà enaltit
Lluc 14,1.7-14

Diumenge 23

4 setembre

¿Qui pot descobrir 
la voluntat del Senyor?

Saviesa 9,13-19

Onèsim ha de ser rebut no com 
esclau, sinó com un germà

Filemó 9b-10.12-17

Per ser deixeble 
cal renunciar a tot el que es té

Lluc 14,25-33

Diumenge 24

11 setembre

El Senyor es desdigué del mal 
que havia amenaçat
de fer al seu poble

Èxode 32,7-11.13-14

Jesucrist vingué al món
a salvar els pecadors

1 Timoteu 1,12-17

Al cel hi haurà alegria 
per un sol pecador convertit

Lluc 15,1-32

Diumenge 25

18 setembre

Contra els qui «compren amb 
diners gent necessitada»

Amós 8,4-7

Feu pregàries per tots els homes 
a Déu, que vol que tots se salvin

1 Timoteu 2,1-8

No podeu servir Déu
i les riqueses
Lluc 16,1-13

Diumenge 26

25 setembre

Els vividors seran els primers 
en les files dels deportats

Amós 6,1a.4-7

Guarda el manament rebut, 
fins que es manifestarà el Senyor

1 Timoteu 6,11-16

Et van tocar béns de tota mena, 
i a Llàtzer mals, però ara ell 

ha trobat consol, i tu sofriments
Lluc 16,19-31

Podeu accedir als comentaris de les lectures del 
temps corresponent escanejant el codi QR o 
seguint aquest enllaç: https://bit.ly/3OJwZ8T
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LES LECTURES DEL DIUMENGE - LLuís Prat

Diumenges del 18 al 26 del 
Temps de durant l’any, cicle C

Del 31 de juliol al 25 de setembre de 2022

Suggeriments per als cants de cada 
diumenge o festa al nostre web: 
https://bit.ly/3LuoUT9

En castellà a https://bit.ly/3cPOItN
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ENCARA NO HO HEU LLEGIT TOT

anna roiG i llort

@AnnaRoig

Una de les coses que tots els 
comunicadors diem sempre és 
que tot comunica. Tot allò que 
fas, comunica, tot allò que dius, 
comunica. Si no fas o no dius, 
també comunica. Aquesta idea 
és tan potent que per això és 
clau mirar de cara la comuni-
cació institucional i posar-s’hi. 
Com que tot comunica, mi-
llor destinar un temps i pensar 
com volem comunicar com a 
institució.
Un dels esquemes que més 
m’han ajudat sempre a entendre 
el paper de la comunicació és el 
triangle «comunicació, comu-
nió, comunitat». Aquest trian-
gle que el monjo de Montserrat 
Lluís Duch descriu a Religió i 
comunicació (Barcelona: Frag-
menta Editorial, 2012) és per a 
mi una de les claus de la comu-
nicació a l’Església. Cadascuna 
es fa gràcies a les altres dues. 
Són vasos comunicants.
Davant els dilemes, a priori es 
tendeix a eliminar un dels dos 

pols que crea tensió. La vida 
ensenya que fer una síntesi de 
les dues polaritats acostuma 
a ser una bona resposta. Si als 
dilemes, hi afegeixes una terce-
ra variable, es converteixen en 
trilemes. La teoria econòmica 
ensenya a les facultats impor-
tants que els trilemes es resolen 
sacrificant una de les tres vari-
ables. Duch ens proposa supe-
rar aquesta mirada i integrar les 
tres puntes del triangle com a 
elements separats i alhora cons-
titutius dels altres dos. En totes 
les eines que disposem per ela-
borar una política de comuni-
cació institucional cal saber que 
amb cadascuna pots fer quel-
com per ajudar a l’altra o per 
destruir-la, és clar. Amb aques-
tes tres paraules, el monjo bene-
dictí, condensa la capacitat que 
tenen les institucions i la religió 
de relligar el sentit de la trans-
cendència. Estem cridats a ser 
en comú, i des de la comunica-
ció, crear comunitat i comunió. 

Que la comunió alimenti la co-
munitat i serveixi a la comuni-
cació. I que la comunitat doni 
com a fruit la comunicació i si-
gui signe de comunió.
Comunicar porta implícit ser 
coherent. És a dir, una cosa és 
el que som (la nostra identitat). 
Una altra és allò que diem que 
som (la comunicació). I una al-
tra és allò que es veu (la imat-
ge). La coherència rau en que 
hi hagi una correlació entre les 
tres. Com a la vida, oi?

Som creïbles, 
una Església que comunica

Sumari

https://twitter.com/AnnaRoig
http://www.fragmenta.cat/ca/cataleg/assaig/16416
http://www.fragmenta.cat/ca/cataleg/assaig/16416
https://www.cpl.es/?lang=cat
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